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w sprawie wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy wyrażenia opinii dotyczącej spełnienia 
warunków prowadzenia studiów na określonym kierunku, poziomie i profilu oraz związku 
studiów ze strategią uczelni w ramach postępowania z wniosku Akademii Humanistyczno-
Ekonomicznej w Łodzi o pozwolenie na utworzenie w Filii w Trzciance studiów na kierunku 
bezpieczeństwo wewnętrzne na poziomie studiów pierwszego stopnia o profilu 
praktycznym 

 
§ 1 

Na podstawie art. 245 ust. 4 i 5 w zw. z art. 258 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 20 lipca 2018 r. – 
Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce (t.j. Dz. U. z 2020 r., poz. 85 z późn. zm.) Prezydium 
Polskiej Komisji Akredytacyjnej: 

 
utrzymuje w mocy negatywną opinię wyrażoną w uchwale Prezydium Polskiej Komisji 
Akredytacyjnej nr 373/2020 z dnia 2 lipca 2020 r. dotyczącą spełnienia warunków 
prowadzenia studiów na określonym kierunku, poziomie i profilu oraz związku studiów ze 
strategią uczelni w ramach postępowania z wniosku Akademii Humanistyczno-
Ekonomicznej w Łodzi o pozwolenie na utworzenie w Filii w Trzciance studiów na kierunku 
bezpieczeństwo wewnętrzne na poziomie studiów pierwszego stopnia o profilu 
praktycznym. 

 
Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej, uwzględniając opinię zespołu odwoławczego, 
uznało, iż wyjaśnienia przedstawione we wniosku Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej  
w Łodzi o ponowne rozpatrzenie sprawy wyrażenia opinii dotyczącej spełnienia warunków 
prowadzenia studiów na określonym kierunku, poziomie i profilu oraz związku studiów ze 
strategią uczelni w ramach postępowania z wniosku Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej 
w Łodzi o pozwolenie na utworzenie w Filii w Trzciance studiów na kierunku bezpieczeństwo 
wewnętrzne na poziomie studiów pierwszego stopnia o profilu praktycznym nie uzasadniają 
zmiany opinii negatywnej wyrażonej w § 1 uchwały nr 373/2020 Prezydium Polskiej Komisji 
Akredytacyjnej z dnia 2 lipca 2020 r. 

 
Podstawę wydania negatywnej opinii stanowiły następujące zarzuty: 

 
1. Koncepcja kształcenia na wnioskowanym kierunku studiów jest wadliwa. Kierunek został 
przyporządkowany do 10 dyscyplin naukowych. Przyporządkowanie kierunku do dyscyplin,  
w tym ich liczba, nie wynika z kluczowych przesłanek i celów prowadzenia wnioskowanego 
kierunku studiów, ujętych w koncepcji kształcenia i znajdujących odzwierciedlenie w efektach 
uczenia się, a  polega na  mechanicznym przyporządkowaniu kierunku do każdej dyscypliny, 
która jest adekwatna, choćby tylko w minimalnym stopniu, do jakiegokolwiek, nawet 
pojedynczego efektu uczenia się określonego dla kierunku studiów. Przyporządkowywanie 
kierunku do dużej liczby dyscyplin może być uzasadnione w świetle koncepcji kształcenia 
tylko wtedy, jeżeli każda z tych dyscyplin odgrywa istotną rolę jako podstawa formułowania 
koncepcji, natomiast nie może być uzasadnione obecnością w programie studiów elementów 
efektów uczenia się i programu studiów o charakterze subsydiarnym, względem całej 
koncepcji kształcenia. 
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Stanowisko Uczelni 
We wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy Uczelnia wyjaśniła, że przychyla się do uwagi 
PKA, że przyporządkowanie kierunku do kilku dyscyplin nie wynika z kluczowych przesłanek  
i celów prowadzenia wnioskowanego kierunku studiów, lecz polega na mechanicznym 
przyporządkowaniu kierunku do każdej dyscypliny, adekwatnej do efektów uczenia się. 
Wnioskodawca wyjaśnił, że jego pierwotnym zamiarem było wskazanie na interdyscyplinarny 
charakter programu studiów, znajdujący odzwierciedlenie w różnych przedmiotach. 
Przypisywanie procentowego udziału dyscyplin naukowych do kierunku stanowi novum  
w praktyce akademickiej, dlatego podszedł do tego zadania ortodoksyjnie. Podkreślił, że 
wynikało to z chęci pokazania we wniosku i w konsekwencji przyszłym studentom 
wielowymiarowego, interdyscyplinarnego i różnowartościowego podejścia do kształcenia na 
kierunku bezpieczeństwo wewnętrzne. Uczelnia stwierdziła następnie, że kierunek 
bezpieczeństwo wewnętrzne przypisano do następujących dyscyplin naukowych:  

Dyscyplina wiodąca: nauki o bezpieczeństwie – 80%.  
Pozostałe dyscypliny naukowe:  
1) nauki prawne – 10%;  
2) nauki o polityce i administracji – 10%.  

 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia przedstawiła we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy informacje o podjęciu 
działań właściwych naprawczych. Zgodnie z art. 53 ust. 2 ustawy z dnia 20 lipca 2018 r. Prawo 
o szkolnictwie wyższym i nauce (t.j. Dz.U. z 2020 r., poz. 85 z późn. zm.), w przypadku 
przyporządkowania kierunku studiów do więcej niż 1 dyscypliny, wskazuje się dyscyplinę 
wiodącą, w ramach której będzie uzyskiwana ponad połowa efektów uczenia się. Uczelnia 
prawidłowo wskazała jako dyscyplinę wiodącą nauki o bezpieczeństwie, zaś wskazanie 
pozostałych dyscyplin logicznie wynika z koncepcji  kształcenia i proporcjom efektów uczenia 
się określonych dla wnioskowanego kierunku. 

 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut stał się bezprzedmiotowy.  

 
2. Załącznik nr 1 do Porozumienia w przedmiocie prowadzenia studenckich praktyk 
zawodowych, w § 12  stwierdza, że student może wystąpić z wnioskiem do Opiekuna praktyk 
z ramienia Filii Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej w Łodzi o zaliczenie pracy zawodowej 
w poczet praktyk studenckich, jeżeli: 1. Prowadzi działalność gospodarczą na własny 
rachunek lub w formie spółki cywilnej, której przedmiot jest zgodny z kierunkiem i/lub 
specjalnością kształcenia zawodowego w Filii Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej  
w Łodzi. Podstawą do zwolnienia w tym przypadku jest przedłożenie poświadczonej za 
zgodność z oryginałem przez studenta kopii wpisu do ewidencji działalności gospodarczej lub 
kopii wpisu w Krajowym Rejestrze Sądowym, 2. Jest zatrudniony na podstawie umowy  
o pracę, a zakres jego obowiązków pracowniczych (służbowych) jest zgodny z kierunkiem 
i/lub specjalnością kształcenia zawodowego w Filii Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej  
w Łodzi. Podstawą do zwolnienia jest zaświadczenie o zatrudnieniu ze wskazaniem okresu 
zatrudnienia na danym stanowisku oraz potwierdzony przez pracodawcę zakres obowiązków 
i odpowiedzialności studiującego pracownika, 3. Wykonuje pracę na podstawie umowy 
cywilnoprawnej (umowa zlecenia, umowa o dzieło, kontrakt), a przedmiot tej umowy jest 
zgodny z kierunkiem i/lub specjalnością kształcenia w Filii Akademii Humanistyczno-
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Ekonomicznej w Łodzi. Podstawą do zwolnienia w tym przypadku jest zaświadczenie  
o zatrudnieniu ze wskazaniem okresu zatrudnienia na danym stanowisku oraz potwierdzony 
przez pracodawcę zakres obowiązków i odpowiedzialności studiującego pracownika. Przy 
rozpatrywaniu wniosku o zwolnienie z praktyk będzie brany pod uwagę okres zatrudnienia, 
który rozpoczął się nie wcześniej niż dwa lata przed rozpoczęciem praktyk.   
Jest to niezgodne z przepisami prawa. Uczelnia nie może bowiem zwolnić studenta z praktyki, 
może natomiast – pod pewnymi warunkami określonymi w art. 71 ustawy z dnia 20 lipca 
2018 r. - Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce (t.j. Dz. U. z 2020 r. poz. 85 z późn. zm.) – 
potwierdzić studentowi efekty uczenia się uzyskane w procesie uczenia się poza systemem 
studiów. Dodatkowo, potwierdzenie efektów uczenia się uzyskanych poza systemem 
studiów, może zostać dokonane tylko w ramach procedury rekrutacji na studia. Podkreślić 
należy jednak, że wnioskodawca nie spełnia warunków określonych w art. 71 ust. 1 
powołanej wyżej ustawy w odniesieniu do wnioskowanego kierunku, ponieważ będąc na 
etapie składania wniosku o pozwolenie na utworzenie studiów na kierunku komunikacja 
społeczna na poziomie studiów pierwszego stopnia o profilu praktycznym  w sposób 
oczywisty nie posiada pozytywnej oceny jakości kształcenia na tych studiach. Wnioskodawca 
nie posiada też kategorii naukowej. 

 
Stanowisko Uczelni 
We wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy Uczelnia podniosła, że Filia w Trzciance nie 
zamierza zwalniać studentów z obowiązku odbycia praktyki zawodowej na podstawie 
wykonywanej pracy zawodowej. Wnioskodawca przyznał, że w Porozumieniu w przedmiocie 
prowadzenia studenckich praktyk zawodowych, w § 12 znalazły się mylące sformułowania. 
Postanowiono zrezygnować z § 12 Porozumienia w przedmiocie prowadzenia studenckich 
praktyk zawodowych. W załączniku wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy Uczelnia ujęła 
poprawione Porozumienie. 

 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia wyraziła we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy intencję podjęcia właściwych 
działań naprawczych. Intencja powyższa nie uzyskała jednak żadnej mocy wiążącej. 
Prezydium PKA zważyło, iż kwestie objęte zapowiadanymi działaniami naprawczymi Uczelni 
należą do problematyki programu studiów. Zgodnie z § 3 ust. 1 rozporządzenia Ministra 
Nauki i Szkolnictwa Wyższego z dnia 27 września 2018 r. w sprawie studiów (Dz.U. z 2018 r., 
poz. 1861 ze zm.), w programie studiów określa się zajęcia lub grupy zajęć, niezależnie od 
formy ich prowadzenia, wraz z przypisaniem do nich efektów uczenia się i treści 
programowych zapewniających uzyskanie tych efektów, a także sposoby weryfikacji i oceny 
efektów uczenia się osiągniętych przez studenta w trakcie całego cyklu kształcenia. Praktyki 
zawodowe są zajęciami. Z kolei, jak stanowi przepis § 9 ust. 2 pkt 1 cytowanego 
rozporządzenia, do wniosku o pozwolenie na utworzenie studiów dołącza się kopię aktu 
wydanego przez rektora w sprawie utworzenia studiów na określonym kierunku, poziomie  
i profilu oraz kopię uchwały senatu w sprawie ustalenia programu studiów wraz z tym 
programem studiów.  Tymczasem, do wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy nie dołączono 
uchwały Senatu Uczelni, która sankcjonowałaby dokonanie w/w zmian w programie studiów. 
Porozumienie z podmiotem, który zobowiązał się do przyjęcia studentów na praktykę 
zawodową nie jest ekwiwalentem aktu organu Uczelni (uchwały Senatu, albo zarządzenia 
Rektora) i nie wywołuje skutków w zakresie prawnego ukonstytuowania wskazanych wyżej 
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elementów programu studiów, dotyczących zajęć praktyki zawodowe, t.j. efektów uczenia 
się, treści programowych zapewniających uzyskanie tych efektów, sposobów weryfikacji  
i oceny efektów uczenia się osiągniętych przez studenta w trakcie całego cyklu kształcenia.   
Reasumując, zmiany wprowadzone do porozumienia z podmiotem, który zobowiązał się do 
przyjęcia studentów na praktykę zawodową mogą być traktowane jedynie jako 
uzewnętrznienie woli dokonania zmian w programie studiów, które powinny być przyjęte na 
mocy odpowiedniego aktu organu Uczelni.  

 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut pozostaje w mocy. 

 
3. Nie jest spełniony warunek określony w art. 73 ust. 1 ustawy z dnia 20 lipca 2018 r. – Prawo 
o szkolnictwie wyższym i nauce (t.j. Dz. U. z 2020 r. poz. 85 z późn. zm.). W proponowanej 
obsadzie zajęć stwierdzono wiele nieprawidłowości związanych z powierzaniem zajęć 
nauczycielom akademickim i innym osobom, których dorobek naukowy i doświadczenie 
zawodowe w zakresie tematyki przypisanej zajęciom w sylabusach nie umożliwia prawidłowej 
realizacji zajęć. Szczegółowe informacje w tym zakresie zostały zawarte w załączniku nr 2 do 
uchwały. 

 
Stanowisko Uczelni 
Uczelnia podniosła we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy, iż zgadza się z opinią 
Prezydium PKA w większości wskazań dotyczących nieprawidłowości związanych  
z powierzaniem zajęć nauczycielom akademickim i innym osobom, których dorobek naukowy 
i doświadczenie zawodowe w zakresie tematyki przypisanej zajęciom w sylabusach nie 
umożliwia prawidłowej realizacji zajęć.  
Uczelnia stoi jednak na stanowisku, że powierzenie zajęć z przedmiotu Ochrona praw 
człowieka – projekt osobie posiadającej tytuł zawodowy magistra jest wysoce uzasadnione  
z uwagi na jej dorobek naukowy oraz działalność społeczną. Osoba ta opublikowała wiele 
prac ściśle związanych z tematyką ochrony praw człowieka (Uczelnia wskazała dalej owe 
publikacje). Wskazana osoba przygotowała również rozprawę doktorską (obrona we wrześniu 
2020 roku na Wydziale Prawa i Administracji Uniwersytetu Łódzkiego) na temat: „Ośrodki dla 
cudzoziemców na terytorium RP w kontekście prawno-międzynarodowych standardów 
ochrony praw człowieka”, w której przebadała standardy przestrzegania praw człowieka we 
wszystkich ośrodkach dla uchodźców w Polsce. Ponadto w/w osoba jest inicjatorką  
i realizatorką wielu inicjatyw służących ochronie praw człowieka. W 2020 roku została 
współpracownikiem Komitetu Badań nad Migracjami PAN – Sekcji badań nad imigracją do 
Polski. Szczegółowy opis dorobku naukowego, zawodowego i społecznego w/w osoby ujęto  
w załączniku do wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy.  
Uczelnia wyjaśniła następnie, że w przypadku pozostałych zajęć, które zdaniem Prezydium 
PKA zostały niewłaściwie obsadzone, dokonano korekty obsady. W załączniku do wniosku  
o ponowne rozpatrzenie sprawy ujęto informację, jakie zajęcia przydzielono poszczególnym 
osobom, wraz z opisem ich dorobku naukowego, zawodowego, dydaktycznego i społecznego. 

 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy przedstawiła dodatkowe informacje  
o kwalifikacjach osoby prowadzącej zajęcia Ochrona praw człowieka, a ponadto przedstawiła 
informacje o zmianach w obsadzie poszczególnych zajęć, wskazanych w załączniku do 
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uchwały nr 373/2020 Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej z dnia 2 lipca 2020 r. Do 
wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy (załącznik 3) dołączono szczegółowe informacje  
o doświadczeniu zawodowym i/lub dorobku naukowym osób, którym powierzono 
prowadzenie zajęć, a także wymagane prawem oświadczenia. Prezydium PKA stwierdza, iż 
kwalifikacje osób prowadzących zajęcia, są obecnie zgodne z efektami uczenia się i treściami 
określonymi dla zajęć.   

 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut stał się bezprzedmiotowy.  

 
4. W Filii brakuje jakiejkolwiek specjalistycznej pracowni, czy laboratorium, co uniemożliwia 
kształcenie umiejętności praktycznych w warunkach właściwych dla sektora bezpieczeństwa 
i umożliwiających wykonywanie czynności praktycznych przez studentów co stanowi 
naruszenie przepisu określonego w  § 6 pkt 1 i 2  rozporządzenia Ministra Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego w sprawie studiów (Dz. U. 2018, poz. 1861 z późn. zm.). 

 
Stanowisko Uczelni 
Uczelnia podniosła we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy, iż podziela zaniepokojenie 
PKA, że wymieniany we wniosku o wydanie pozwolenia sprzęt nie jest wystarczający do 
opanowania w pełni założonych w programie studiów efektów uczenia się z zakresu 
umiejętności praktycznych. Uczelnia wyjaśniła, że posiada już część sprzętu niezbędnego do 
realizacji programu studiów, który nie został szczegółowo opisany we wniosku. Dalej 
Wnioskodawca wymienił sprzęt znajdujący się na wyposażeniu Pracowni Pomocy 
Przedmedycznej.  W tej Pracowni będą prowadzone m.in. zajęcia (w całości lub dla 
wybranych treści): Udzielanie pierwszej pomocy; Bezpieczeństwo i higiena pracy  
z ergonomią; System ratownictwa medycznego; Bezpieczeństwo w komunikacji powszechnej 
i transporcie. Uczelnia dodała, że do dyspozycji studentów pozostaje również  
24-stanowiskowa pracownia komputerowa, z licencjami na takie oprogramowanie, jak: 
AUTOCAD, IBM SPSS Statistics, Creative Cloud. Do dyspozycji studentów bezpieczeństwa 
wewnętrznego będzie dostępna dokumentacja z akt spraw karnych w części dotyczącej 
pierwszych czynności podejmowanych od chwili otrzymania zawiadomienia o podejrzeniu 
popełnienia przestępstwa (np. protokoły oględzin miejsc różnych zdarzeń: kradzieży  
z włamaniem, wypadku drogowego i uczestniczących pojazdów) oraz dokumentacja 
fotograficzna stanowiąca integralny załącznik do protokołu, a także ekspertyzy 
kryminalistyczne ze spraw zakończonych prawomocnym wyrokiem Sądu. Do wniosku  
o ponowne rozpatrzenie sprawy dołączono porozumienie z prezesem sądu rejonowego dla 
Łodzi-Widzewa w Łodzi o udostępnieniu tych materiałów.  
Wnioskodawca wyjaśnił następnie, że po uzyskaniu uprawnień do kształcenia na kierunku 
bezpieczeństwo wewnętrzne o profilu praktycznym będzie rozszerzać infrastrukturę 
niezbędną do kształcenia praktycznego. Władze Uczelni zabezpieczyły środki finansowe na 
zakup wyposażenia poszczególnych pracowni, według kosztorysów sporządzonych na 
podstawie ofert handlowych  wyspecjalizowanych firm:  Laboratorium Kryminalistycznego, 
Pracowni Zarządzania Kryzysowego, Pracowni Ochrony Osób i Mienia, Pracowni 
komputerowej. Uczelnia dodał, że wraz z rozwojem kierunku będzie rozszerzać infrastrukturę 
o kolejne laboratoria i pracownie. W perspektywie planuje urządzenie Pracowni 
Detektywistycznej oraz Pracowni Zwalczania Przestępczości w Cyberprzestrzeni.  
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Wnioskodawca podkreślił również możliwość korzystania przez kadrę dydaktyczną  
i studentów z sali gimnastycznej z klasycznym wyposażeniem sportowym, która będzie użyta 
także do zajęć z technik samoobrony. Jednocześnie na terenie wynajmowanym przez Filię 
znajduje się oddane do użytkowania w 2018 roku nowoczesne boisko wielofunkcyjne  
z siłownią. Siłownia wyposażona jest w sprzęt do ćwiczeń ciężkoatletycznych i fitness.  

 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia przedstawiła we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy dodatkowe wyjaśnienia  
i informacje jednak nie pozwalają one na ustalenie, że zostały podjęte odpowiednie działania 
naprawcze. Istota zarzutu dotyczyła braku specjalistycznych pracowni, czy laboratoriów, co 
uniemożliwi kształcenie umiejętności praktycznych w warunkach właściwych dla sektora 
bezpieczeństwa i umożliwiających wykonywanie czynności praktycznych przez studentów. Na 
zasoby infrastrukturalne prezentowane przez Uczelnię składają się wyłącznie elementy  
o walorach uniwersalnych, a nie specjalistycznych, o które chodzi w zarzucie. Elementy 
specjalistyczne, takie jak Pracownia Detektywistyczna, czy też Pracownia Zwalczania 
Przestępczości w Cyberprzestrzeni, pozostają – według stanowiska Uczelni – jedynie w sferze 
deklaracji, których realizacja nastąpi w bliżej niesprecyzowanej perspektywie. Tymczasem 
zgodnie z § 5 rozporządzenia z dnia 27 września 2018 r. w sprawie studiów (Dz.U. z 2018 r., 
poz. 1861 ze zm.), w przypadku rozpoczęcia kształcenia na nowym kierunku program studiów 
jest realizowany z wykorzystaniem infrastruktury niezbędnej do prowadzenia kształcenia,  
w zakresie przewidzianym w tym programie, od dnia rozpoczęcia prowadzenia zajęć na tym 
kierunku. Stan spraw przedstawiony przez Uczelnię uzasadnia zaś ustalenie, iż w dniu 
rozpoczęcia prowadzenia zajęć infrastruktura niezbędna do prowadzenia kształcenia nie 
będzie dostępna. 
 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut pozostaje w mocy.  

 
5. Studenci w Filii w Trzciance będą mieli zapewnioną bibliotekę o powierzchni 18,9 m2. 
Pomieszczenie o takiej powierzchni nie może spełniać funkcji czytelni, czy też biblioteki, tj. 
zapewnić możliwości magazynowania zbiorów, wypożyczania zbiorów przez czytelników oraz 
korzystania ze zbiorów na miejscu. Pomieszczenie to ma zbyt małą powierzchnię. Ponadto 
biblioteka w Trzciance nie zapewnia dostępu studentom do Wirtualnej Biblioteki Nauki  
i Cyfrowej Wypożyczalni Publikacji Naukowych Academica. Zaproponowane porozumienia  
z bibliotekami nie łagodzą skutku braku stosownego pomieszczenia i literatury, gdyż zbiory 
bibliotek, z którymi zawarto porozumienia nie zawierają żadnego działu niezbędnego 
studentom wnioskowanego kierunku. Takie rozwiązanie należy uznać za niespełnienie 
wymogów określonych w art. 49 ust. 2 ustawy z dnia 20 lipca 2018 r. – Prawo o szkolnictwie 
wyższym i nauce (t.j. Dz. U. z 2020 r. poz. 85 z późn. zm.). 

 
Stanowisko Uczelni 
Uczelnia podniosła we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy, iż zgadza się, że obecna 
biblioteka w Filii w Trzciance zorganizowana na potrzeby kształcenia na kierunku pedagogika 
nie jest wystarczająca do gromadzenia i udostępniania zbiorów dla planowanego kierunku 
bezpieczeństwo wewnętrzne. Władze Filii podjęły decyzję, że po uruchomieniu kształcenia na 
kierunku bezpieczeństwo wewnętrzne oraz dokupieniu księgozbioru z dyscypliny nauk  
o bezpieczeństwie przeorganizują układ pomieszczeń. Dotychczasowa biblioteka stanie się 
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pomieszczeniem administracyjnym, natomiast na bibliotekę zostanie przeznaczone 
pomieszczenie o powierzchni ponad 24 m2. Uczelnia zdaje sobie sprawę, że taka 
powierzchnia wystarczy początkowo jedynie na cele gromadzenia księgozbioru. Dlatego 
przeprowadzono ustalenia z Dyrektorem Zespołu Szkół Technicznych w Trzciance, w którym 
znajduje się siedziba Filii w Trzciance, w celu udostępnienia na potrzeby czytelni 
pomieszczenia o powierzchni 82 m2. W załączniku do wniosku o ponowne rozpatrzenie 
sprawy ujęto skan deklaracji ze strony ZST w Trzciance. Zarówno biblioteka AHE, jak  
i czytelnia będą dostępne dla studentów od poniedziałku do piątku w godzinach 8–15 oraz 
weekendy zjazdowe również w godzinach 8–15. W czytelni są komputery z dostępem do 
internetu.  
Władze Uczelni zadeklarowały uzupełnienie zbiorów biblioteki Filii w Trzciance o najnowsze 
publikacje z dyscypliny nauki o bezpieczeństwie. Zakup zostanie zrealizowany do 1.10.2020 
roku. Listę publikacji zwartych i ciągłych oraz e-booków, o które zostanie powiększony 
księgozbiór biblioteki Filii, wraz z deklaracją Rektora ujęto w załączniku do wniosku  
o ponowne rozpatrzenie sprawy.  
Dalej Wnioskodawca podniósł, że Biblioteka Naukowa AHE w Łodzi umożliwia studentom  
i wykładowcom Filii w Trzciance korzystanie z wielu baz, które zawierają elektroniczne 
czasopisma i e-booki. Przede wszystkim są to bazy w projekcie Wirtualna Biblioteka Nauki 
(WBN) finansowanym przez Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wyższego. Do dyspozycji 
udostępniane są także bazy: ibuk.pl; baza prawnicza Lex Omega, NASBI. Dostęp do baz jest 
możliwy zarówno w siedzibie uczelni, jak i poza nią dla studentów, którzy złożą prośbę  
o przyznanie kodu dostępu, w związku z czym studenci Filii w Trzciance mogą z nich 
korzystać.  
Jednocześnie Uczelnia poinformowała, że już po wysłaniu wniosku o wydanie pozwolenia,  
w maju 2020 roku podpisała umowę z Biblioteką Narodową, na podstawie której przystąpiła 
do systemu cyfrowej wypożyczalni międzybibliotecznej książek i czasopism naukowych 
ACADEMICA.  
Władze Filii podjęły również dalszą współpracę z Dyrektorem Biblioteki Publicznej i Centrum 
Kultury im. Kazimiery Iłłakowiczówny w Trzciance, w wyniku której po uruchomieniu kierunku 
bezpieczeństwo wewnętrzne studenci będą mogli korzystać z biblioteki i czytelni w Bibliotece 
Publicznej w Trzciance, która znajduje się 800 metrów od siedziby Filii. Uczelnia wywiodła, że 
jej powierzchnia, tj. 678 m2, 72 miejsca siedzące (w tym 2 dla osób niepełnosprawnych), 10 
stanowisk komputerowych oraz 6 tabletów ze stałym dostępem do sieci Wi-Fi oraz oddzielne 
sale do prowadzenia warsztatów i spotkań umożliwiają komfortowe warunki do nauki. 
Wnioskodawca podkreślił, że w Bibliotece Publicznej w Trzciance do dyspozycji studentów 
Filii przeznaczone są pozycje bibliograficzne z zakresu bezpieczeństwa, kryminalistyki, 
kryminologii, ochrony danych osobowych, państwa, praw człowieka oraz administracji. 
Szczegółowy wykaz pozycji bibliograficznych oraz pismo w sprawie dalszej współpracy 
Biblioteki z Filią AHE ujęto w załączniku do wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy.  
Wnioskodawca zauważył także, że zbiór Biblioteki Pedagogicznej CDN w Pile zawiera działy  
z literaturą niezbędną dla studentów kierunku bezpieczeństwo wewnętrzne. Wykaz pozycji 
bibliograficznych z zakresu bezpieczeństwa ujęto w załączniku do wniosku o ponowne 
rozpatrzenie sprawy. Są one do dyspozycji w BP w Pile oraz w filiach w Trzciance, Chodzieży, 
Czarnkowie, Wągrowcu i Złotowie (możliwość wypożyczeń międzybibliotecznych).  
Uczelnia stwierdziła także, że dużym udogodnieniem dla studentów Filii w Trzciance jest 
proponowana przez Bibliotekę Pedagogiczną CDN w Pile oraz Bibliotekę AHE usługa 
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skanowania wybranych artykułów z czasopism oraz fragmentów książek (do 10 stron)  
w odpowiedzi na indywidualne imienne zamówienie. Zamówione skany są przesyłane do 
studentów i wykładowców drogą elektroniczną. Jest to korzystne rozwiązanie w sytuacji 
braku wersji elektronicznej lub papierowej w danym mieście.  

 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy przedstawiła dodatkowe wyjaśnienia  
i informacje o podjętych działaniach naprawczych, jednak nie pozwalają ona na ustalenie, iż 
istota zarzutu została w pełni usunięta. Uczelnia wskazała, iż na bibliotekę zostanie 
przeznaczone pomieszczenie o powierzchni ponad 24 m2. Nie jest to kubatura wystarczająca 
dla zgromadzenia i obsługi zasobów bibliotecznych niezbędnych dla realizacji programu 
studiów. Uczelnia poinformowała także, iż przeprowadzono ustalenia z Dyrektorem Zespołu 
Szkół Technicznych w Trzciance, w którym znajduje się siedziba Filii w Trzciance,  
w celu udostępnienia na potrzeby czytelni uczelnianej, pomieszczenia o powierzchni 82 m2. 
Do wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy dołączono kopię dokumentu sygnowanego 
przez pracownika w/w Zespołu Szkół, który nie jest jednak aktem prawnym o mocy wiążącej 
strony, a jedynie deklaracją gotowości przystąpienia do sporządzenia takiego aktu  
w przyszłości. W deklaracji tej brakuje jakichkolwiek szczegółów odnośnie dostępności 
korzystania z tego pomieszczenia przez studentów wnioskowanego kierunku (np. informacji, 
czy nie będzie zachodziła kolizja z potrzebami uczniów Zespołu Szkół), a także jego 
wyposażenia. 

 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut częściowo pozostaje w mocy.     

 
6. We wniosku brak jest informacji o dostosowaniu infrastruktury Uczelni do potrzeb osób  
z niepełnosprawnościami. 

 
Stanowisko Uczelni 
Uczelnia we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy podniosła, iż Filia dokłada starań, aby 
wyjść naprzeciw oczekiwaniom osoby niepełnosprawnej, która rozpoczyna edukację na 
Uczelni. Dziekan określa sposób dostosowania organizacji i właściwej realizacji procesu 
dydaktycznego oraz warunków odbywania studiów przez studenta niepełnosprawnego, 
uwzględniając jego potrzeby wynikające z rodzaju i stopnia niepełnosprawności. Ponadto 
studenci z różnymi rodzajami niepełnosprawności mogą korzystać ze zindywidualizowanych 
form kształcenia oraz z indywidualnych konsultacji w trakcie dyżurów nauczycieli 
akademickich.  
Wnioskodawca poinformował, że budynek Zespołu Szkół Technicznych, w którym znajduje się 
siedziba Filii w Trzciance, technologicznie podzielony jest na dwie części. Pierwsza część, 
wybudowana w latach 1909–1922, wpisana jest do rejestru zabytków, co w znacznym 
stopniu ogranicza możliwości adaptacji pomieszczeń i wykonywanych remontów. W 2016 
roku Wydział Zamiejscowy w Trzciance wystąpił do Dyrektora Zespołu Szkół Technicznych im. 
Noblistów Polskich z pisemnym zapytaniem o możliwości dostosowania infrastruktury do 
potrzeb osób niepełnosprawnych. W odpowiedzi Dyrektor Szkoły poinformował Wydział, że 
szkoła nie przewiduje prac w tym kierunku ze względu na specyfikę nauczanych zawodów  
i opiekę konserwatora zabytków nad budynkiem. Następnie władze Wydziału 8 maja 2018 
roku wystosowały pismo do Starostwa Powiatowego, na które w odpowiedzi otrzymano 
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informację, że Zarząd Powiatu Czarnkowsko-Trzcianeckiego nie przewiduje realizacji działań 
zmierzających do poprawy dostępności budynku szkoły dla osób niepełnosprawnych. Taka 
decyzja podyktowana była faktem, że Dyrektor ZST nie wystąpił do Starostwa z wnioskiem 
remontowo-inwestycyjnym w tym zakresie. 
Dalej Uczelnia poinformowała, że Władze Filii w Trzciance są przygotowane na kształcenie 
osób z niepełnosprawnościami. Uczelnia dysponuje Biurem ds. Osób Niepełnosprawnych 
udzielającym wsparcia edukacyjnego dla studentów z różnymi rodzajami niepełnosprawności. 
Uczelnia m.in. organizuje bezpłatny transport specjalistycznym samochodem, który umożliwi 
dowiezienie studenta niepełnosprawnego na zajęcia w Filii. W razie konieczności plany zajęć 
na wnioskowanym kierunku zostaną ułożone tak, aby osoby poruszające się na wózkach bądź 
mające kłopoty z poruszaniem się miały zajęcia w salach zlokalizowanych na parterze. 
Zostanie również wskazany asystent osób niepełnosprawnych, który w razie konieczności 
będzie pomagał w przemieszczaniu się po budynku Filii. Do dyspozycji osób 
niepełnosprawnych pozostają na wyposażeniu Filii lupy elektroniczne, czytaki, dyktafony oraz 
drukarka i kopiarka brajlowska. Na zajęcia z wykorzystaniem sprzętu multimedialnego Filia 
udostępni powiększalnik „Prosma”. W sytuacji gdy niepełnosprawny student Filii w Trzciance 
zgłasza zapotrzebowanie na określony sprzęt, jest on przywożony z łódzkiej siedziby Uczelni  
i zostaje wypożyczony Filii.  
Każdy Student wymagający opieki podczas zajęć może złożyć wniosek o przyznanie opiekuna. 
Uczelnia oferuje również pomoc tłumacza języka migowego. 
Ponadto Wnioskodawca poinformował, że w ramach realizowanego projektu „Uczelnia Plus – 
rozwój kompetencji studentów w zakresie projektowania uniwersalnego”, Działanie I IP: 3.5 
POWER; finansowanego przez Narodowe Centrum Badań i Rozwoju uczelnia zakupi do końca 
2020 roku następujące sprzęty: wózki inwalidzkie aktywne, wózki inwalidzkie rehabilitacyjne, 
kule łokciowe, symulator wad wzroku, białe laski składane, nauszniki przeciwhałasowe, 
zatyczki do uszu piankowe. Z wymienionego sprzętu będą korzystać również studenci Filii  
w Trzciance.  
AHE w Łodzi realizuje również projekt międzynarodowy B.A.D. – Becoming Aware of 
Disabilities – Developing a Curriculum Based on Cognitive Evolution in Higher Education 
(1.09.2019–31.08.2021). Głównym celem projektu jest wzmocnienie pozycji społecznej 
studentów z niepełnosprawnościami na uczelniach. W ramach projektu przeprowadzone 
zostanie badanie wśród studentów z niepełnosprawnościami, którego efektem będzie analiza 
bieżącej sytuacji społeczno-ekonomicznej tych studentów oraz poznanie, jakich działań 
oczekują oni w przyszłości. Dodatkowo w ramach projektu zostanie opracowany programu 
mający na celu podniesienie świadomości w zakresie niepełnosprawności i praw osób 
niepełnosprawnych na studiach wyższych. Oprócz tego program ten będzie zaadaptowany do 
modułu zdalnego nauczania. Niepełnosprawni studenci Filii w Trzciance będą beneficjentami 
tego projektu. 

 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy przedstawiła dodatkowe informacje 
pozwalające na ustalenie, iż istota zarzutu został usunięta. 

 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut stał się bezprzedmiotowy.  
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Biorąc pod uwagę utrzymanie w mocy zarzutów nr 2 i 4 oraz częściowe podtrzymanie 
zarzutu nr 5 Prezydium PKA stwierdza, że nie zaistniały przesłanki do zmiany opinii 
negatywnej wydanej w uchwale nr 373/2020 z dnia 2 lipca 2020 r. 
 

§ 2 
Uchwałę Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej otrzymują: 
1. Minister Edukacji i Nauki, 
2. Rektor Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej w Łodzi. 
 

§ 3 
Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 
 

Przewodniczący 
Polskiej Komisji Akredytacyjnej 

Podpisano podpisem kwalifikowanym w dniu 
12.11.2020 

 
Krzysztof Diks 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


